
De kunst van taal als
 toegangsticket voor de toekomst
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Sophie Buysse (Debateville) vuurt via innovatief debatonderwijs jong talent aan



Debateville is een van de tien BNP Paribas Fortis Champions van 2023. De organisatie van 
oprichtster Sophie Buysse mag de komende twee jaar rekenen op 50.000 euro steun van de bank. 
Het is een serieuze duw in de rug voor een initiatief dat zich richt op het échte hart van de stad: 

de kinderen. Buysse vuurt met haar kenmerkende, authentieke enthousiasme een bruisende groep 
van meer dan vijftig vrijwilligers aan. Zij zien wat al te vaak onzichtbaar is: hoe ontluikende, maar 

verborgen talenten van de stedelijke jeugd onze eigen toekomst vormgeeft.
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Het Debateville-idee is mooi door zijn eenvoud: via debatonderwijs 
kinderen van 10 tot 14 jaar lanceren richting een talentvolle toekomst. 
Vier jaar lang leren de jongeren wekelijks debatteren. Ze versterken 
zo hun taal- en communicatievaardigheden én hun zelfvertrouwen, 
en vergroten hun slaagkansen op school. Daarnaast bouwen ze cul-
tureel kapitaal en een netwerk op, want ze komen in contact met 
jongeren met diverse achtergronden en met de Debateville-mentoren 
- rolmodellen die op vrijwillige basis de debatateliers leiden. Zo wil 
Debateville de stedelijke jeugd meer kansen bieden. Een toegangstic-
ket, zeg maar, om zich ten volle te ontplooien en deel te nemen in de 
samenleving.

Sophie Buysse: “Ik ben me enorm bewust van de bevoorrechte positie 
waarin ik opgroeide. Ik mocht financieel recht én conservatorium 
studeren en had ouders die altijd klaarstonden om hun netwerk aan 
te spreken om mij vooruit te helpen. Mijn vader is zakenman, mijn 
moeder deurwaarder. Via haar kwam ik in contact met gezinnen die 
het moeilijk hadden. Dat enorme verschil motiveerde me om me in te 
zetten voor jongeren in nood. Om het met de woorden van voormalig 
president van Zuid-Afrika Nelson Mandela te zeggen: ‘Onderwijs is 
het allerkrachtigste wapen om de maatschappij ten goede te ver-
anderen.’ De volgende generatie is de toekomst van onze welvaart-
staat. Daarin investeren is geen vrijblijvende optie, maar de basis van 
vooruitgang.”

Wendbaarheid
Sophie Buysse gelooft in de rol van een non-profitorganisatie als 
Debateville in onze maatschappij: “Debateville past technieken toe 
die in het buitenland hun doeltreffendheid al hebben bewezen als het 
gaat om het bevorderen van opwaartse mobiliteit van jongeren. We 
zijn geen moeilijk te draaien tanker, maar net heel wendbaar. Als we 
merken dat iets onvoldoende resultaten oplevert, sturen we meteen 
bij. Dat is mogelijk dankzij de steun van verschillende filantropen en 
organisaties als de Koning Boudewijnstichting en BNP Paribas Fortis. 
België heeft een van de meest ongelijke onderwijssystemen van de 
welvarende landen*. Vrijwel nergens wordt het verschil in leerpres-
taties tussen de best en slechtst scorende leerlingen zo hard bepaald 
door de socio-economische status. Deze jongeren zijn de leerkrach-
ten, de managers, de techniekers van de toekomst. Als die nu geen 
diploma binnenhalen is dat een gigantische maatschappelijke kost.”

SOPHIE BUYSSE
FOUNDER & DIRECTOR 

DEBATEVILLE 

Studeerde financieel recht aan de 
UGent en zang aan het Koninklijk 

Conservatorium Brussel.
Woont in Schaarbeek, vlak bij een van de 

zes Debateville-hubs.
Meest memorabele debat? Dat met 
een groep kinderen in het Koninklijk 

Paleis van Laken ter ere van de Koningin 
Mathildeprijs voor Debateville in 2021. 

SOPHIE BUYSSE

“Deze jongeren zijn 
de leerkrachten, 

managers, techniekers 
van de toekomst. Als 

zij nu geen diploma 
binnenhalen, is dat 

een gigantische 
maatschappelijke kost.” 

*Analyse op basis van een onderzoek van SONO. Het Steunpunt Onder-
wijsonderzoek is een samenwerkingsverband van UGent, KU Leuven, 
VUB, UA en Arteveldehogeschool. 
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Vrijwilligers als rolmodellen
Debateville speelt als organisatie the long game.  
Sophie Buysse: “We investeren in de ontwikkeling van kinderen 
vandaag, maar willen op termijn bijdragen aan positieve ver-
anderingen in de maatschappij. Daarom zijn we nu ook bezig 
met het ontwikkelen van toolkits voor leerkrachten, die ons 
proces zo breed mogelijk zullen activeren in de maatschappij. 

Stéphane Vermeire, hoofd Private Banking & Wealth Management bij BNP Paribas Fortis
“Ik had het geluk om Sophie te vergezellen op een sessie met de kinderen. Het was fantastisch om 
te zien hoe de jongeren leerden debatteren. Tegelijkertijd verbeterden ze hun spreekvaardigheid 
en leerden ze om hun boodschap beter te structureren, en dat allemaal met de hulp van twee zeer 
toegewijde studenten. Spreken is een essentieel onderdeel als het gaat om integratie. Maar het is 
vooral ook een fantastische aanwinst voor de toekomst van jonge mensen. Ik was echt geraakt en 
onder de indruk van wat Sophie en haar team van toegewijde, jonge vrijwilligers daar neerzetten. Ik 
wil Debateville daarom ook bedanken voor deze zeer lonende ervaring.”

“Spreken is een essentieel onderdeel 
als het gaat om integratie.”

Omdat we met een beperkt budget zo veel mogelijk jongeren 
willen bereiken, werken we met vrijwilligers. Zij zijn een rol-
model voor de kinderen, maar leren zelf ook enorm veel bij 
door wekelijks voor een groep in pakweg Molenbeek te staan. 
Van student handelsingenieur tot topadvocaat, vaak zelf met 
een eigen boeiend migratieverhaal: onze vrijwilligers zijn een 
voorbeeld voor al onze kinderen, week na week.”
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NARJIISSE GHAY, 11 JAAR EN DEELNEMER AAN DEBATEVILLE

“Debateville kwam langs met een 
proefles in de klas en ik heb me toen 

meteen ingeschreven. Het leukste 
vind ik dat je er spelletjes speelt, maar 

tegelijk heel veel bijleert. We leren 
bijvoorbeeld wat stellingen zijn en 

verzinnen argumenten voor en tegen. 
Ik merk dat ik daar nu al veel sterker 

in ben dan in het begin.”

WASSIM ESSEBANE, STUDENT HANDELSINGENIEUR EN 
MENTOR BIJ DEBATEVILLE 

“Ik ben mentor geworden om Brusselse 
jongeren te helpen met hun Nederlands. 

De energie die jongeren brengen, is 
keer op keer gewoonweg geweldig. Ze 

komen met zoveel enthousiasme, zoveel 
energie. Als mentor heb ik geleerd hoe ik 

hen kan motiveren om op een positieve 
manier met die energie aan de slag te 

gaan, en hoe ik hen kan stimuleren om 
het beste uit zichzelf te halen.”

SAMIRA KEBBOR, MAMA VAN AMAL 

“Ik wil mijn kinderen de ontwikkeling 
en culturele verrijking bieden die 

ze verdienen, ook al is dat niet 
vanzelfsprekend met ons inkomen. Net 

daarom zijn laagdrempelige initiatieven 
als Debateville zo belangrijk. Mijn dochter 

bloeit open, ze durft nu veel meer. 
Bovendien leert ze bij over onderwerpen 

waar ze anders niet vaak over zou horen, 
zoals politiek en armoede. Het is mooi 

dat ook moeilijke thema’s niet uit de weg 
worden gegaan en kinderen zich daar 

vragen over leren stellen.”

Enkele quotes van  
deelnemers en ouders

Succes
De link naar succes voor jongeren is voor Sophie Buysse 
overduidelijk: “We zien meer motivatie voor school, een 
betere kennis van de schooltaal en meer zelfvertrouwen 
om met kennis van zaken beslissingen te nemen over 
hun eigen leven en toekomst. Het afgelopen school-
jaar kwamen 180 jongeren wekelijks naar Debateville 
en bedroeg de aanwezigheidsgraad maar liefst 89%. 
Vandaag bereiken we al bijna vijf keer zoveel tieners als 
bij de start in 2020. We kregen al van meer dan vijftien 
initiatiefnemers in aandachtswijken over het hele land de 
vraag om een programma op te starten. 

In september lanceerden we daarom onze eerste 
Debateville-hub buiten Brussel. We richten ons zeer 
bewust op jongeren tussen 10 en 14 jaar: onderzoek wees 
uit dat onze werking net bij die categorie enorm impact-
vol is. We zien vriendschappen ontstaan tussen jongeren 
van heel diverse religieuze en socio-economische achter-
gronden. Banden die blijven bestaan in de jaren nadien; 
deuren die openblijven voor de rest van hun leven.”

TEKST: BART VAN HEESCHVELDE. FOTO’S: DEBATEVILLE EN BEELDBANK.


